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 בשויפרשת  93  גיליון

 הרב פנחס זרביב מאמר מרכזי

המטרה אינה מקדשת למה אשת פוטיפר ארורה והרי לשם שמים התכוונה 
 את האמצעים

 "ויוסף הורד מצרימה" )לט, א( 
"ועוד כדי לסמוך מעשה אשתו של פוטיפר למעשה תמר, לומר לך מה זו לש"ש אף זו 

 לש"ש, שראתה באיצטרלוגין שלה שעתידה להעמיד בנים ממנו וכו'.)רש"י(. 
ז תמר נשארה "שואל הגר"א לאפיאן זצ"ל כיצד יתכן ששתיהן התכוונו לשם שמים, ובכ

נתכוונה  כואילו אשת פוטיפר אשר ג"הצדקת הברוכה בפי כל ומשיח בן דוד יוצא ממנה, 
 לש"ש נקראת "ארורה", פרוצה, רשעה וכו'. 

שסוף מעשה של עמ' רמג( ילקוט לקח טוב )הובא בוביאר מו"ר זצ"ל בספר "לב אליהו" 
 שתיהן מלמד על המחשבה תחילה. 

אצל תמר מצאנו שאחרי שנחשדה בזנות ויהודה אמר הוציאוה ותישרף, לא עשתה 
על הפסוק "היא מוצאת להשרף  יודיע שהיא הרה מיהודה, כמבואר ברש"מאומה כדי לה

, "וגו'" וז"ל: "לא רצתה להלבין פניו ולומר ממך אני מעוברת, אלא "לאיש אשר אלה לו
ישרפוני ואל אלבין פניו. מכאן אמרו ינוח לו  -מעצמו יודה; ואם לאו  –אמרה: אם יודה 

 ני חברו ברבים." )סוטה י, א(". לאדם להפיל עצמו לכבשן האש ואל ילבין פ
ומבואר עוד בחז"ל שהיא ידעה שהיא מעוברת בתאומים ושממנה כל בנין הגאולה 
השלימה, וכך אמרו במד"ר כאן: "מלמד שהיתה מטפחת על כריסה ואומרת: מלכים אני 

לא תביישו בשום אופן,  -מעוברת, גואלים אני מעוברת". ובכל זאת אמרה שאם לא יודה 
אם כתוצאה משתיקתה תשרף היא ושני בניה עמה. דברים אלה מלמדים על אפילו 

"סוף מעשה במחשבה  –ומכאן למדים אנו יסוד גדול  -צדקותה הגדולה של תמר. 
אנו למדים עד כמה טהורה  –שעמדה במדריגה גבוהה ונפלאה זו  -תחילה". דהיינו מהסוף 
תה מעורבת בשמץ של תאוה, מההתחלה. שכן אילו היתה מחשב -ונקיה היתה במחשבה 

דהיינו רצון עצמי, לא היתה יכולה לעמוד בנסיון קשה כל כך. מעשה נפלא זה של מסירות 
 נפש יכול להיעשות אך ורק ע"י אדם שאין בו אפילו טיפה אחת של אהבת עצמו. 

" היה קדוש בכוונה טהורה לשם שמים םותשב בפתח עיני"ואכן מכיון שכל העניין של 
 מצוה גררה מצוה. ודרגה גבוהה זו של ביטול אהבת עצמו מכל וכל שהיתה בלבד, לכן

בתמר, הכשירה אותה להיות האם למלכות בית דוד. כאן נעוץ סוד ויסוד המלכות, שצריך 
 המלך להיות דורש טוב לעמו ולא לעצמו כלל וכלל. 

ואל ילבין והנה חז"ל למדו ממעשה תמר ואמרו "נוח לו לאדם שיפיל עצמו לכבשן האש 
פני חברו ברבים, מנא לן? מתמר". בל נטעה לחשוב שיש כאן הערה מוסרית גרידא על 
חומר ענין הלבנת פנים. הלכה פסוקה שנינו כאן, שכך הוא באמת הדין. כמבואר בתוס' 

דברים שיהרג ואל יעבור, מפני שאינו  'שם )בסוטה י, ב( דמה שלא מנו חז"ל דין זה בין ג
 דברים.' הני ג מפורש בתורה כמו

 מוד הבאהמשך בע

 הרב עובדיה דהן שליט"א
יו"ר המועצה הדתית אשדוד ורב בית הכנסת חניכי 

 פוניבז'"בית יוסף" קרית  –הישיבות 

'חנוכה' נקרא על שם שחנו ונחו בכ"ה בכסלו מהמלחמה, 
כ"ה. ויש להבין מדוע נקבע השם דווקא על החנייה -חנו

 והמנוחה, ולא על שם הניצחון והגבורה? 

להיות  אומר רבי יוסף שלום אלישיב, ניצחון יכולאלא 
מטרה בפני עצמה, ויכול להיות גם רק אמצעי, יש 
לוחמים ומצביאים שמטרת ניצחונם היא להראות 
לעולם את כוחם וגבורתם, להגדיל את כבודם, ולהגביר 

יש לוחמים שניצחונם הוא רק  את הפחד מהם, אבל
מצעי, כגון שקיים אויב מאיים המחבל ומזיק, וכובש א

ושובה שבויים, כשלוחמים עמו ומנצחים, הרי הניצחון 
אינו מטרה אלא אמצעי, להגיע למטרה לחיים שקטים, 
 ולא לחיות בצל הפחד מהאויב. התורה מלמדת אותנו

יהודים,  כיצד צריכה להראות מלחמה וניצחון אצל
'בנפול אויביך אל  (י"ז –כ"ד )שלמה המלך אומר במשלי 

תשמח', יהודי אינו צריך להתבלט על פני עמים אחרים. 
יהודי אינו צריך להראות עליונות וגבורה על האויב, הוא 
אינו חי על חרבו, העם היהודי מאז ומתמיד אינו עוסק 
במלחמות, גם אם יצא בעל כרחו למלחמה וניצח הוא לא 

ון אינה מטרה, הרגיש 'עכשיו אני שוה יותר', כי הניצח
לחיות בשקט  הוא רק אמצעי להגיע למטרה שאוכל

 ולעבוד את השם. 

וכך היה בניצחון החשמונאים על היוונים, היהודים ראו 
ניצחונם בכך שמעתה יוכלו שוב לעבוד בבית  את עיקר

המקדש, להקריב קרבנות, לראות את הניסים שנעשו 
ל בבית המקדש, ללמוד תורה באין מפריע, ולקיים את כ

המצוות ללא יוונים ומתיוונים המכלים, מזיקים 
 ומשחיתים את העם מבחוץ ומבפנים. 

כה לימים אלו, כדי שנזכור שאיננו -לכן מתאים השם חנו
מצפים לניצחון בשביל לגבור על האויב, אנו רוצים 
לעבוד את השם בשקט, לאחר הניצחון, וזה מה 

ם. לעבוד את הש כן יוכלו ידי שקיבלנו, חנו בכ"ה, ועל
 )מדשן ביתך(
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 המשך מעמוד קודם

ועתה נתבונן במעשה אשת פוטיפר. היא אמנם ג"כ נתכוונה לשם שמים, אך מה קרה לה בהמשך הדרך? "בכל יום ויום היתה אשת פוטיפר משדלתו 
: ה' מתיר בדברים. בגדים שלבשה לו שחרית לא לבשה לו ערבית. אמרה לו: השמע לי, אמר לה: לאו. אמרה לו: הריני חובשתך בבית האסורים, א"ל

פוקח עורים. נתנה לו אלף ככרי כסף לשמוע אליה לשכב  'ה –הי זוקף כפופים. הריני מסמאת את עיניך  -אסורים. אמרה לו: הריני כופפת קומתך 
העמיד אצלה להיות עמה ולא רצה" )יומא לה, ב(. וצ"ע איך דברי פיתוי אלה מתיישבים עם כוונתה לשם שמים. והרי גם אחרי שידעה שעתידה ל

 ממנו בנים, עדיין לא ידעה אם ממנה או מבתה. מדוע אין שידלה אותו כ"כ בכל האמצעים שעמדו לרשותה! 
קאי עליה ולא על בתה.  -מה שחזתה שעתידה להעמיד ממנו בנים  -על כרחנו צריכים אנו לומר שאמנם כוונתה היתה לשם שמים. אבל ההכרעה 

. ומכיון שנתערב כאן כח תאוה גופנית, שוב לא יכלה לעמוד בניסיון. בכל פסיעה ופסיעה נשתרבב כח גופני הכרעה זו כבר באה מכח תאוותה אל יוסף
 שהוא רצון עצמי. ע"יז התגבר כח התאוה על הכוונה לשם שמים, והלכה מדחי אל דחי עד שהגיעה למה שהגיעה. 

נקרא פעם לעשות ברית עמ' תכח( שיחיאל מיכל שטרן, של הרב  לדרושרעיונות זצ"ל )הובא בספר צדקה חוצין ויש להוסיף מה שמסופר על הרב 
 .שהיה ישיש והליכה קשה עליו אע"פבשבת בימין משה שהיה מרחק רב מביתו, והסכים 

 .כשהגיע לשם עם משמשו לאחר טירחא רבה, ראה שמתעכב הברית
  ?ושאל את בעל הברית מה העיכוב

  !!!ואני מתחכך איך לומר זה לרבאמר הגיע מוהל אחר, ואני רוצה ליתן לו, 
 אמר לו שיעשה... 

 .ועדיין מתעכבים
  ?שאל מה העיכוב

 אמרו לו המוהל ההוא שכח את הסכין והכלים... אולי הרב יתן הכלים שלו... 
 אמר בודאי... 

 בדרך חזרה אמר רבי צדקה היום זכיתי לקיים מצות מילה בשלימות... 
 שאלו השמש הרי הרב לא מל... 

כבר מלתי אלפי ילדים, אבל אני חושש שמא נכנס בי תמיד מחשבה זרה, שאומרים לי יישר כח, ומכבדים אותי, היום מלתי ללא תמורה של  אמר
  עכ"ד  כבוד, שהרי חשב לעשות מצוה ולא עשאה מעלה עליו הכתוב כאילו עשאו...

ת 'אור החיים', שהזמינו אותו לברית מילה שהיתה בנץ החמה אצל ויש להוסיף מעשה שראיתי במו עיני בהרב ראובן אלבז שליט"א ראש ישיב
 משפחת ת"ח חשובה.

ת ורק שאותה משפחה אבי הבן שהיה ת"ח גדול ובן גילו של הרב ראובן אלבז, היה לו ענין גדול לעשות את הברית כמה שיותר מוקדם כדי להסיר א
 העורלה כמה שיותר מוקדם, 

 מרו בדרך צחות שזה חלק מהתנאים בשידוכים שתהיה הברית מילה לפני הנץ החמה.והדבר היה בנפשו, עד כדי כל שא
 ולכן גם כאשר הזמינו את הרב אלבז שליט"א למול, הם הזמינו מוהל אחר לגיבוי שאם הרב מחמת טרדותיו המרובות לא יוכל לבוא ולמול, המוהל

 השני ימול אותו ובזמן.
 מה שבפועל היה שהרב איחר קצת?

 ת שהוא הגיע אותו ת"ח גדול אמר לו שלא מגיע לו למול מפני שהוא איחר?ואז למרו
 ולכן המוהל השני ימול במקומו?

 )נתאר לעצמנו מה כל אחד היה  עונה במקומו, או חושב לענות, כמה בזיון יש בזה לרב עסוק שטרח ובא ועוד בנץ החמה בשעה שהוא מתפלל בשעה
 שבע?(

לא מגיע לי למול, והרב אלבז בעצמו שכנע את המוהל השני למול, )כי המוהל השני אמר לעצמו במקום הרים גדולים  יאני איחרתהרב אלבז ענה לו כבודו צודק , 
 מי יכנס למקום אש שלהבת( וכל זה מתוך שמחה ונשאר לברית לראות איך השני מל 

 וכל זה מתוך שמחה 
 ות את רצון ה' אז לא מקפידים אם משיהו אחר לוקח את המצוהשוזה היסוד האמור שכאשר עושים ובאים למול מפני שרוצים לע

"יש לנו קבלה, איש מפי איש: אם תזדמן לפנינו מצוה גדולה ביותר, כמו בנית בית המקדש אך על  (211וכן מסופר על הרב שלום שבדרון זצ"ל )קול חוצב עמ' 
 להזדמנות אחרת. כך שמעתי מהמשגיח רבי יחזקאל לעווינשטיין". אמר ר' שלום:  לא נעשה את המצוה. מוטב להניחה –ידיה תגרם מחלוקת וחלישות הדעת 

ע לפניהם "היה זה כששימשתי בקדש באחת הישיבות. המשגיח בישיבה שהה בחו"ל זמן רב, למטרת גיוס כספים לישיבה, תלמידים מהישיבה ביקשו ממני להשמי
אצליח  שיחות מוסר, והשאלה שניקרה בליבי האם לדאוג לבחורים ולחשוש על הפסד רוחני שנגרם להם בשעה שאינם שומעים שיחת מוסר, או לחשוש שמא

ווינשטיין וזו מאד והתלמידים יבקשו אח"כ "רצוננו לשמוע את ר' שלום", וכך תתגלגל עגמת נפש למשגיח של הישיבה. טרחתי ונסעתי לביתו של רבי יחזקאל לע
 התשובה שקיבלתי ! 

 ר(. )מפי חתנו רבי צבי שינק מענה זה שקיבל מפי המשגיח זצ"ל היה לו לר' שלום ל"מגדל אור" בכל דרכיו. 
 

 משך בעמוד הבאה

 

 

 

 

 



          

 

 

 

 

 

 

 המשך מעמוד קודם

 (הובא בדרשו וכן מסופר )מפרקי זכרונותיו של הרב שלמה לורנץ, יתד נאמן בלק תשס"ה

ל על הרב מבריסק זצ"ל גם כשהיה נתון במערכה גורלית במלחמת קודש שהרבה גופי תורה תלויים בה, קיים מרן הגרי"ז מבריסק זצ"ל את מאמרם ז"

 עצר את כל המערכה. –בסעיף אחד מן השולחן ערוך 'יקוב הדין את ההר', וכשהיה חשש רחוק של פגיעה 

מרן סיפר את הסיפור דלהלן, ואמר כי הוא מלמד שאם חוששים ונזהרים בכבוד השבת, אפילו לחשש הרחוק ביותר שלמעשה לא היה צריך לחשוש 

 הקב"ה דואג שלא מפסידים אלא אדרבא מרוויחים. –לו 

עד הקהילה בעיר בריסק. מרן ביקש מאנשיו הנאמנים להקים רשימה חרדית שתתמודד נגד הרשימה היה זה כאשר נערכו בפעם הראשונה בחירות לוו

ים של הציונים והמזרחי. היה זה בשנת תרפ"ח, כאשר הממשלה הפולנית חייבה את הקהלות על פי החוק לבחור הנהלה. הציונים בראשות יצחק גרינבו

 ש הקהילות'. הרשימה קמה ונפתחה מלחמת בחירות.ניצלו את ההזדמנות ויצאו למסע תחת הסיסמה 'כיבו

אים מרן החליט שיש לחשוף בפני הציבור הרחב את כל האמת על הציונים והמזרחי. על פי הדרכתו הוכן כרוז שבו נמנו אחד לאחד כל החסרונות והחט

 וכמובן הוא גילה להם על דבר הכרוז החריף נגדם. של מועמדי הרשימה הציונית. הכרוז הודפס בבית דפוס שהשתייך לאדם המקורב להנהגה הציונית,

כפי שמרן  –הכרוז הטיל אימה גדולה על המועמדים. הם חששו שהדבר יגרום לכשלונם וחיסולם, על כן קמו מיד והכינו אף הם כרוז נגדי, אשר היה 

 צד היריב, ואף לא ידע שהם הכינו כרוז נגדו.התקפה אישית פרועה וגסה ביותר נגדו. מרן לא ידע שתוכן הכרוז של נאמניו נודע ל –סיפר 

על  הבחירות אמורות היו להתקיים ביום ראשון, והכוונה היתה להדביק את הכרוזים לפני השבת האחרונה, וכך ברגע האחרון להכות את היריבים שוק

קרא אליו את נאמניו ואמר להם: אחרתם  ירך. ביום ששי הסתיימה מלאכת ההדפסה, אלא שהשעה היתה כבר כשעה וחצי לפני כניסת השבת. מרן

את המועד, השעה כבר קרובה לכניסת השבת, ואני חושש שאם תלכו עכשיו להדביק את הכרוזים עלול הדבר לגרום באיזו צורה שהיא לחילול שבת. 

 לא הייתם די זריזים והפסדתם.

רוזים בשעה זו, אחר כך לא יהיה להם טעם וכך עלולים להפסיד בבחירות. העסקנים טענו כי זו הזדמנות אחרונה לפני הבחירות, ואם לא ידביקו את הכ

הרי אנחנו  –מרן עמד על דעתו שאין להדביק את הכרוזים סמוך לשבת. העסקנים הפצירו במרן שבכל זאת יסכים, ביקשו רחמים, התחננו והבטיחו 

 נאמנים עליך, ואנו נעשה הכל כדי שחס ושלום לא נכנס לספק חילול שבת.

אולם מרן נשאר איתן בדעתו באומרו כי למרות כל מה שעומד על הפרק, ועד כמה שהבחירות חשובות, לדעתו אסור להכנס לספק חילול שבת. אתם 

אמנם זהירים, אבל הדבר אסור, אמר. מרן לא הסתפק בדיבורים, והוא ביקש להביא לביתו את כל המודעות. הוא חשש שנאמניו לא יעמדו בנסיון 

 להדביק את המודעות למרות הוראתו. ואכן המודעות הובאו לביתו.ויתפתו 

במחנה הציונים והמשכילים הבינו שבכוונת החרדים לתלות את הכרוז סמוך ממש לכניסת השבת, על מנת להפתיעם ולמנוע מהם אפשרות לענות 

 את הכרוז שלהם עוד לפני כניסת השבת.תשובה. הם לא יכלו להעלות על דעתם שברגע האחרון הענין יידחה, וכך הזדרזו להדביק 

בכבודו במשך כל השבת התנוסס הכרוז המשמיץ והפרוע נגד מרן בחוצות העיר בריסק, ותהום כל העיר. אנשים לא יכלו להבין איזו חוצפה, איזו פגיעה 

 של הרב, הרי לא עשו להם דבר. שכן עד עתה התנהלה מערכת הבחירות על מי מנוחות כפי שצריך להיות.

י במוצאי שבת הזמין מרן את העסקנים ואמר להם, עכשיו אתם יכולים להדביק את הכרוז. כמובן שבאוירה שנוצרה במהלך השבת היה לכרוז של נאמנ

די  ראהמרן הד חזק מאד. הציבור ראה בו תשובה לכרוז הפראי נגד מרן, ובאור זה, למרות חריפותו וגילוי קלונם של מועמדי הרשימה הציונית, הוא נ

 מתון.

ב הכרוז של מרן פתח את עיני ציבור הבוחרים וגילה בפניהם מה טיבם של מועמדי הרשימה הציונית. בנוסף לכך, הכרוז של הצד השני עורר זעם ר

ברוב  נגדם, בשל ההתקפה ללא סיבה שערכו נגד מרן. שני הדברים יחד עשו את שלהם והכף הוכרעה לטובתם של נאמני מרן. הרשימה החרדית זכתה

גדול, שמונה נציגים לעומת שלושה בלבד לציונים והמזרחי. כך קיבלו נאמני מרן את הנהגת הקהילה לידם בזכות הוראת מרן שלא להכנס לחשש 

 הקטן ביותר של חילול שבת.

 

 וזה יסוד לכל החים המטרה אינה מקדשת את האמצעים 

 



          

 

 

 

 

 

 

 הרב חיים בן חמו שליט"א

" מנקודה זו פותח רש"י את הקשר בין סוף הפרשה סמוכים לעד לעולם עשויים באמת וישרח( "-אחד הדרכים בהם נדרשת התורה הוא סמיכות, כמש"כ )תהחל' קיח 
הנפלא על אותו פשתני שנכנסו גמליו הקודמת שעסקה באלופי עשו, לבין תחילת פרשת וישב העוסקת בעניינם של יעקב ויוסף, ועל כך מביא רש"י את המשל 

לו, כך יעקב ראה כל האלופים הכתובים ויוצא ממפוח שלך ששורף את כניצוץ אחד  ,יכנס כל הפשתן הזה, היה פקח אחד משיב לו אטעונים בפשתן, הפחמי תמה אנ
ובית יוסף להבה ובית  ,והיה בית יעקב אש"כתיב )עובדיה א יח( ו, "אלה תולדות יעקב יוסף"לן, מה כתיב למטה )פסוק ב( ולמעלה, תמה ואמר מי יכול לכבוש את כ

מר כשם שהניצוץ הכל כך קטן ביחס לכמות הפשתן, גובר בקלות על כמות הפשתן, כך בית יעקב גוברת ", כלולםועשו לקש, ניצוץ יוצא מיוסף שמכלה ושורף את כ
 על בית עשו.

שטחי מעבר להסבר בעניין הסמיכות יש במשל זה לקח מאלף, שלא בהכרח קשור לפרשת מכירת יוסף, והוא הכוח המשמעותי של האיכות מול הכמות, במבט 
האיכות הרי שהכמות היא הרבה יותר מרשימה ומאיימת, כך שהמשקיף מן הצד חורץ את גורלה של האיכות שתעלם עם הזמן מול כאשר מעמידים את הכמות מול 

 הכמות, אולם כאשר מתקיים עימות אנו נראה שיד האיכות תמיד תהיה על העליונה.
ת העובדה שהמאפיין העיקרי של עם ישראל הוא לא הכמות אלא  האיכות עם ישראל, העם הנבחר מעולם לא היה ביחס לעולם גדול בכמות, ההיפך התורה מציינת א

", זו הייתה גם תחילת דרכו של אב האומה אברהם אבינו, כאשר הוא ניצב כי אתם המעט מכל העמים.. לא מרובכם מכל העמים חשק ה' בכםז( "-כמוש"כ )דברים ז
" שכל העולם בתפיסת עולם כפרנית, והוא לבדו עומד בגבורה כצוק איתן נגד כולם, ואם אנו חיים בריאברהם העמול כל העולם והוא לבדו, ובשל כך הוא זכה לתואר "

ד לגבור על כל היום בעולם שברובו הגדול מאמינים זה כמובן אודות לאותה אמת שהפיץ אברהם, הרי לנו מה כוחו של ניצוץ קטן כאשר הוא כמובן אמיתי, שעתי
 הכמות.

ניצב בהר הכרמל למול ארבע מאות וחמישים נביאי הבעל, ועוד שהוא היה זה שהזמין את העימות,  אליהו הנביאאפשר לראות את העימות של בדורות מאוחרים יותר 
 כאשר התוצאות מדברות בעד עצמם, מה ששוב מראה שכשהאמת ניצבת מול השקר גם אם הוא בכמות גדולה האמת תכריע, ודי כאמור בניצוץ קטן.

כלומר אף על פי שהם נתונים למרמס כעפר הזה שהכל דורסים " והיה זרעך כעפר הארץיד( "-איגרת תימן וכבר הבטיח הקב"ה ליעקב אבינו )ברא' כחב הרמב"םכותב 
על פסוק זה הספורנו כך גם כותב , והדורסים אותו לא יעמדו ,אותו, סוף שיגברו וינצחו, וכן על דרך המשל כמו שהעפר באחריתו יעלה על הדורסים אותו וישאר הוא

, כי אמנם תשועת האל "ימה וקדמה וצפונה ונגבהופרצת "-" ומשם הדרך קצרה להגיע לוהיה זרעך כעפר הארץכלומר במצב של "שיהיו ישראל בתכלית השפלות, כש
 ופרצת ימה וקדמה"...-, לכן הסמיך הפסוק את "והיה זרעך כעפר הארץ, להעתידה תהיה אחר רוב שפלות ישראל

 .מנס קריעת ים סוף''יותר  ,''חי נפשי כי סוד קיום האומה גדול בעיני בלשון שבועהכתב ש)בהקדמתו לסדור( הגאון היעב''ץ ורסמים דבריו של ומפ
אני לא מבין מה כוחה  אומר אדריינוס, "גדולה הכבשה העומדת בין שבעים זאביםבאומרו "לר' יהושע,  אפילו אחד מגדולי אומות העולם אדריינוס קיסר נאלץ להודות

אומר לו רבי יהושע נכונים דבריך שלכבשה באמת אין יכולת טבעית  ושוברן לפניה'', גדול הוא הרועה שמצילה ושומרה ו ר' יהושעאמר לשל אומה זו, איך היא שורדת, 
יימת, ומתקיימת מול כל הגזירות, ותמשיך להתקיים, ואילו לעמוד מול השבעים הזאבים הרעבים, אלא יש לך לדעת כי לכבשה יש רועה השומר עליה, ולכן הכבשה ק

 השבעים זאבים אט אט חולפים מהעולם.  
, כאשר מדובר בכוחות לכאורה שאינם שקולים שכן דוד היה קטן מימדים, בלתי מנוסה, וללא חרב, דוד וגוליתעיקרון עליונות האיכות בא לידי ביטוי גם במלחמת 

 , חזק, גבוה, כולו עטוף בשריון, חדור מטרה שהטיל אימה על כל מחנה ישראל, אומר לו דוד ואילו גולית מתואר כהר אדם
ויך דוד את הפלשתי " הנה לפנינו כוח פיזי מול כוח רוחני, והתוצאה )שם נ( "אתה בא אלי בחרב בחנית ובכידון, ואני בא ואנוכי בא אליך בשם ה'מה( "-)שמואל א יז

 ". וחרב אין ביד דודוימיתהו, 
", כאשר מתתיהו ובניו היו גם מעטים וגם חלשים, מסרת גיבורים ביד חלשים, ורבים ביד מעטיםמשנה תוקף לעיקרון זה,  בימי חג החנוכה הממוסדים לזכר הנס של "

את השקפת העולם המיוסדת על השקר,  וביותר שיהודה ציוה על חייליו יום צום כאשר יצאו למלחמה, וזאת על מנת לחזק את האיכות יותר, לעומת היוונים  שיצגו
על פני תהום", כלומר שעיקר המאבק היה בין שני תרבויות שונות בתכלית, כאשר האחת מייצגת את האמת, האמונה, הטהרה, והקדושה,  וחושךחכמת יון המתוארת "

ושה, ולכן הקב"ה עזר לחשמונאים בדרך נס לגבור על הרבים ואילו השנייה מייצגת את השקר, את החיצוניות, את הכוח הפיזי, ואת ההתנגדות לכל דבר שבקד
 והגיבורים.  

" בכל התמודדות של הכוח מול הרוח, לעולם הרוחניות לא בחיל ולא בכוח, כי אם ברוחי אמר ה'ו( אומר הנביא "-מסר זה נלמד גם מההפטרה שנקרא השבת, )זכריה ד
למרות שבפך השמן הייתה כמות קטנה המספיקה ליום אחד בלבד, היא הספיקה עד לבואו של שמן טהור תגבר על הכוח, ועיקרון זה מתחבר אל נס פך השמן, ש

 חדש.
כאשר היה בגיל  מה מעניין לראות את ההיסטוריה של עם ישראל, שהישועה באה לאחר יאוש, ומגיעה במהירות, ונביא כמה דוגמאות, מתי נולד לאברהם בנו יצחק,

את שנים עשר השבטים? לאחר מסע תלאות שהתחיל עם אליפז, והסתיים עם לבן, מתי זכה יוסף למלוכה? לאחר שתים עשרה שנים  מאה, מתי זכה יעקב להעמיד
 בבית הסוהר, וכן עם ישראל במצרים, כך בימי המן, וכן הלאה. 

אומר לו הפקח ניצוץ אחר יוצא מהמפוח שלך ומכלה את נסיים במשל בו פתחנו על הפחמי שכאשר ראה את כמות הפשתן היה תמה ואומר היכן יכנס כל פשתן זה, 
שבכל אחד  הכל, מעניין שדווקא מי שאצלו נמצא הניצוץ צריך לשמוע על כך ממשהו אחר, כך גם אנו תפקידנו בימים מיוחדים אלה לחפש את פך השמן הטהור

 עוצמה הרוחנית האיכותית שתאיר אל מעבר לכל היגיון. ואחד, ולהבעיר אותו עם ניצוץ קטן שיש בכל יהודי, ואם נעשה זאת או אז תתגלה ה
 יהי רצון שנזכה שהקב"ה יעשה עמנו נסים ונפלאות, כמו בימים ההם גם בזמן הזה אמן.         
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